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ANO vládu neopustí. 
Pohlídá si ale rozpočet

Ministr financí Andrej Babiš 
oznámil, že jeho hnutí ANO 
nebude ve vládě hlasovat 
pro státní rozpočet na příští 
rok, pokud by měl deficit 
překročit šedesát miliard 
korun. V takovém případě 
by podle něho bylo lepší roz-
počtové provizorium. str. 2

Ostraváky zlákal 
stavební boom v Nigérii
V nejlidnatější africké 
zemi Nigérii závratně 
roste poptávka po bytech. 
Ostravská Flash Steel 
Power dodá do země 
speciální stavební bloky 
za desítky milionů korun, 
a pokud se spolupráce 
s Nigerijci osvědčí, zahájí 
v zemi výrobu. str. 6

Británií otřásla  
vražda političky
Britská poslankyně Jo 
Coxová, zastánkyně člen-
ství země v Evropské unii, 
zemřela poté, co ji pobodal 
a postřelil útočník. Oba 
hlavní tábory agitující 
před referendem o setr-
vání Británie v EU poté 
pozastavily své kampaně. 
str. 12
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Zdevastovaná 
generace
Zdravotní stav mužů a žen 
hlásících se do armády není 
dobrý, říká šéf Ústavu leteckého 
zdravotnictví petr chmátal.

Páteční roZhovor

str. 10–11

Smělé  
plány
praha má návrh nového 
Metropolitního plánu. 
vydělají na něm hlavně 
miliardáři.

téma

str. 4–5
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KatEřina KňaPová:

politické vraždy jsou něco, na 
co si v evropě zvykat nechci :( 
#RipJocox

twitter.com/e15news

Vidina 
předpokládaného 
zhodnocení 
virtuálních měn 
a bezpracného 
výdělku opět nalákala 
důvěřivé lidi do 
pasti, tentokrát 
kryptoměny 
octaCoin. Takzvaný 
investiční program 
OctaPartners slibuje 
krom zhodnocení 
měny i provize 
z pyramidového 
prodeje členství ve 
schématu  a výdělky 
z investic firem, které 
jsou údajně součástí 
programu. OctaCoin 
se letos na jaře stal 
hitem i v česku. Do 
sítě, která slibuje až 
osmdesátiprocentní 
zhodnocení měsíčně, 
se chytily minimálně 
desítky čechů. Ti 
se ke svým penězům 
jen tak nedostanou. 
ByZnyS / str. 6
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Trenér premiér
Někdo snad považuje premiérovu cestu do 
Číny uprostřed vládní vřavy za koledu o aten-
tát. Důvod je však prostinký. Z agenturního 
zpravodajství je jasné, že odolat nemohl. Prostě 
musel, policajti nepolicajti. „V Šanghaji se ote-
vře první Disneyland v pevninské Číně,“ hlásá 
jeden z titulků. Sobotka si v říši středu musel 
také kopnout. Nikoli do koaličních partnerů, ale 
do meruny. Za asistence fotbalového matadora 
Tvrdíka se zapojil do tréninku klubu Kuo-an. 
Nabídku na post trenéra odmítl. Zatím. V přípa-
dě atentátu by ji však ještě přehodnotil.   

Ve středu měl ministr vnitra tiskovou konfe-
renci o reformě policie, den nato hovořil ministr 
zdravotnictví o reformě psychiatrické péče. Po 
čase je to zase pěkný blázinec. 

Kantorky a kantoři budou v září stávkovat, 
pokud jim stát nepřihodí deset procent. Bez 
ohledu na to, co si o tom kdo myslí, je třeba vy-
zdvihnout jejich taktický um. Učitelská stávka 
zrovna v září je sama o sobě poměrně citlivá 
záležitost. Před krajskými, potažmo sněmovní-
mi volbami to však může být bomba.    

Oprava železniční trati Kladno–Praha do tří 
let hotová nebude, připustila Správa železnič-
ní dopravní cesty. Alespoň že už tedy bude ta 
rychlodráha na letiště. Slíbil to premiér Sobotka. 
Snad tomu nezabrání jeho případné trenérské 
angažmá.

n Babiš po koaliční 
roztržce utáhl měšec. 
Valachová ustupuje 
z požadavku na deseti-
procentní růst platů ve 
školství.

Adéla Čabanová

Vláda přežila spor o reorgani-
zaci policie. Hned příští týden 
ji ale čeká další složité jednání 
o rozpočet na příští rok. A to je 
příležitost pro předsedu hnutí 
ANO Andreje Babiše (ANO). Jeho 
nátlaku v rozhodování o policii 
ministr vnitra Milan Chovanec 
(ČSSD) neustoupil. V záležitos-
tech státní kasy však ministr 
financí hodlá mít poslední slovo.  

Babiš oznámil, že hnutí ANO 
nebude ve vládě hlasovat pro 
státní rozpočet na příští rok, 
pokud by měl deficit překročit 
šedesát miliard korun. Tato výše 
je zakotvená v koaliční smlouvě. 
Lepší než rozpočet s vyšším de-
ficitem by podle Babiše bylo roz-
počtové provizorium. „Všichni 
budou chodit s čepicí a já budu 
rozhodovat,“ prohlásil v televizi 
DVTV. Původní návrh rozpočtu 

počítal s deficitem 48,5 miliardy 
korun. Vláda už odhlasovala 
zvýšení financí na vědu  
o 3,7 miliardy a na zdravotní 
péči o 3,6 miliardy korun.

Ohroženo tak je především 
zvažované zvýšení rozpočtu škol-
ství. Ministryně školství Kateřina 

Valachová (ČSSD) požadovala při-
dání třinácti miliard korun. Minu-
lý týden slibovala, že se ve vládě 
bude bít o zvýšení platů učitelů 
o deset procent „do posledního 
dechu“. Jenže to bylo před koa-
liční roztržkou. Včera Valachové 
patrně došel dech.  „Osm procent 
pro učitele, pět procent pro ostat-
ní pracovníky ve školství a k tomu 
zaplacení zvýšeného počtu dětí je 

posun vpřed,“ uvedla ministryně 
na Facebooku.

Policejního prezidenta Tomá-
še Tuhého, ministra vnitra Cho-
vance a jejich rozhodnutí sloučit 
dva elitní policejní útvary Babiš 
nepřestává kritizovat. Tuhého 
označil za tajtrlíka a Chovan-
covu loutku, trvá na rezignaci 
policejního prezidenta. Odchod 
z koalice si ale rozmyslel. „Ne-
dokončili bychom svou práci, 
někdo by si přisvojil naše výsled-
ky,“ vysvětlil Babiš v DVTV.

Nyní ANO připravuje návrh 
na změnu koaliční smlouvy, 
aby podle ní vláda mohla dál 
fungovat. Premiérovi Bohusla-
vu Sobotkovi (ČSSD) ho chce 
předložit, až se příští týden vrátí 
z pracovní cesty po Číně. V nové 
koaliční smlouvě by měly být 
určité pojistky pro případ, že ji 
některá strana poruší. 

„Sociální demokracie je při-
pravena s hnutím ANO jednat, 
tak, aby koalice mohla fungo-
vat,“ vzkázal z Číny premiér.  

ANo vládu neopustí. 
Pohlídá si ale rozpočet

Zápisník  
Daniela Nováka

Protagonisté dne

Andrej bAbiš

ministr financí a šéf ano

till ReuteR

šéf KuKy

thomas de MAizièRe

němecKý ministr vnitra

Odchod z vládní koalice si nakonec 
rozmyslel. Koaličním partnerům 
teď hodlá zatopit jako ministr, který 
přiděluje peníze z rozpočtu.

str. 2

Německý výrobce robotů vítá 
nabídku čínské firmy Midea na 
odkup akciového podílu. Lépe by 
se mu pak pronikalo na čínský trh.

str. 9

Tvrdě kritizoval německé lékaře.  
Odmítnuté žadatele o azyl prý 
úředně kryjí, aby zabránili jejich 
návratu do bezpečných zemí.

str. 12

ANO oznámilo,  
že ve vládě nebude  

hlasovat pro státní rozpočet 
na příští rok, pokud by měl  

deficit překročit

60
miliard korun.

 Tématem je ostrý politický souboj mezi zastánci takzvané 
velké protikorupční revoluce s těmi, kteří se pořád dožadují 
polistopadového politického demokratického parlamentního 
režimu. Václav Klaus, bývalý prezident

 Je to prachobyčejný 
boj o moc, ANO se 
snažilo nestoudně 
politicky nabourat do 

policie více, než 
se mu to daří.
Miroslav 
Kalousek, 
předseda 
TOP 09

 ANO je nebezpečné, ale teď i směšné. 
Vypovíme–nevypovíme, rezignujeme– 

nerezignujeme, smlouva platí, ale 
neplatí. Hlavně zůstat ve funkcích.

Petr Fiala, předseda ODS

 Když já nebudu v politice, budu 
mnohem šťastnější. Pro pana 
Sobotku je to vrchol kariéry, pro 
mě je to asi dno kariéry, že jsem 
ministrem v takové koaliční vládě. 
           Andrej Babiš, předseda ANO
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n Pobočka banky 
ICBC v Praze, letec-
ké spojení s Čínou či 
spolupráce ve výrobě 
letadel – o tom všem  
jedná český premiér 
v Pekingu.

Předseda vlády Bohuslav So-
botka (ČSSD) návštívil v čín-
ské metropoli fotbalový klub 
Kuo-an. Spolu s pekingským 
primátorem Wang An-šunem 
si prohlédl stadion o kapacitě 
kolem šedesáti tisíc diváků.

V Česku otevře svou poboč-
ku jedna z největších světo-
vých bank ICBC. Podpisem 
memoranda to v Číně stvrdil 
státní tajemník Tomáš Prou-
za (ČSSD) a zástupce banky. 
Zároveň začala činnost české 
sekce na on-line nákupním 
portálu e-Mall, který banka 
provozuje. 

ICBC je po Bank of China 
druhou velkou čínskou 
bankou, která bude míst 
svou pobočku v Praze. Česko 
tak podle Sobotky naplňuje 
svou snahu stát se finančním 
centrem čínských institucí 
pro region střední a východ-
ní Evropy. „Tato pobočka 
by měla znamenat nejen 
obsluhu České republiky, ale 

sobotka dojednává 
další spolupráci v Číně

PřihRávkA. Premiér Bohuslav Sobotka zahájil svou cestu  
po Číně na tréninku fotbalového klubu Kuo-an v Pekingu.
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i některých dalších zemí, kde 
doposud ICBC své zastoupení 
nemá,“ uvedl premiér. Dodal, 
že vláda usiluje také o to, aby 
české firmy mohly vstoupit 
na největší čínský e-shop 
Alibaba.

Na jednání s administrá-
torem Čínského úřadu pro 
civilní letectví Feng Čen-
linem Sobotka zdůraznil 
ambici Česka stát se doprav-
ním uzlem regionu střední 
a východní Evropy. „Budeme 
mít tři přímá letecká spojení, 
což nás staví na unikátní 

pozici v rámci střední a vý-
chodní Evropy, vytváří to 
velmi dobré podmínky pro 
rozvoj turistického ruchu,“ 
řekl premiér.

Česko-čínská spolupráce 
v letectví se týká také malých 
a středních letadel a vychází 
z memoranda o porozumění 
z roku 2014. Během příštích 
šesti let mají začít společné 
projekty vývoje šesti- nebo 
osmisedadlových letounů, 
popřípadě využití českých 
malých letadel na krátké lety. 
/čtk/

Policisté kvůli bombě 
evakuovali IKEM 
Anonym nahlásil uložení 
bomby v Institutu klinické 
a experimentální medicíny 
a na pražském hlavním 
nádraží. Policisté obě 
místa prohledali a z IKEM 
evakuovali několik set 
lidí. Pyrotechnici výbušný 
systém neobjevili a lidé se 
mohli vrátit do nemocnice, 
na nádraží byl obnoven 
běžný provoz.

Janoušek usiluje  
o revizi svého trestu
Odsouzený lobbista Roman 
Janoušek požádal pražský 
městský soud o obnovu 
trestního řízení, ve kterém 
byl uznán vinným z úmysl-
ného sražení ženy autem. 
Obnovené řízení by mohlo 
zvrátit pravomocný rozsu-
dek, který Janouškovi uložil 
4,5 roku vězení.

Na psychiatrii  
půjde více peněz
Ministerstvo zdravotnic-
tví i zdravotní pojišťovny 
budou považovat psy- 
chiatrii za jednu z priorit. 
Podpisem memoranda to 
stvrdili spolu s ministrem 
zdravotnictví Svatoplukem 
Němečkem (ČSSD) zástupci 
zdravotních pojišťoven 
a odborné psychiatrické 
společnosti. Ročně jde na 

psychiatrickou péči kolem 
deseti miliard korun, částka 
by měla postupně růst.

Senátoři jsou proti 
povinným odvodům jídla
Povinnost velkých řetězců 
dávat část nevyužitého jídla 
do potravinových bank 
přezkoumá Ústavní soud. 
Skupina 25 senátorů podala 
návrh na zrušení části no-
vely zákona o potravinách 
a tabákových výrobcích. Po-
vinnost považuje za zásah 
do vlastnických práv.

Daňová Kobra odhalila 
podvod za čtvrt miliardy
Jednotka pro boj proti 
daňovým únikům, takzvaná 
Daňová Kobra, obvinila tři 
muže ze čtvrtmiliardového 
krácení DPH při obchodu 
s pohonnými hmotami 
ve spolupachatelství. Na 
bankovním účtu policisté 
zadrželi sto milionů korun.

Češi první našli látky 
účinné proti viru zika 
Vědci z českobudějovického 
Biologického centra Akade-
mie věd ČR a brněnského 
Výzkumného ústavu vete-
rinárního lékařství objevili 
látky vysoce účinné proti 
klíšťové encefalitidě a viru 
zika. Jsou to první popsané 
látky účinné proti viru zika. 
/čtk/  více e15.cz

Krátce



Zveřejněný návrh Metropo-
litního plánu Prahy ukazuje, 
že developeři budou mít žně. 
Dokument ukazující, co a kde 
se bude stavět, počítá s tím, 
že pro investory otevře velká 
území typu Bubny, nádraží 
Smíchov nebo nákladové ná-
draží Žižkov. Tamní projekty 
spolknou v součtu stovky mi-
liard korun. Do toho se v hlav-
ním městě počítá s výstavbou 
nových mostů a tramvajových 
tratí. 

Návrh je dobrou zprávou 
pro realitní magnáty Duša-
na Kunovského, Radovana 
Vítka, Luďka Sekyru nebo pro 
švédský koncern Skanska. Ti 
všichni vlastní pozemky v nej-
větších rozvojových lokalitách. 
Nebo na ně – jako Sekyra – 
mají alespoň předkupní právo. 
V zákulisí se mluví o tom, 
že právě velcí developeři se 
snažili neoficiálními cestami 
podobu Metropolitního plánu 
ovlivnit.

Cesta ke schválení Metropo-
litního plánu, jenž má nahradit 
stávající územní plán, však 
může trvat ještě roky. Návrh 
totiž musí projít komplikova-
ným schvalovacím procesem. 
Jeho výsledek není vůbec jistý. 
Výtky k plánu má například 
ministerstvo pro místní rozvoj. 
Úřad Karly Šlechtové si stěžuje, 
že měl návrh dostat už koncem 
května. To se však nestalo, 
ministerstvo disponuje jen 
pracovními verzemi.

„To, že za více než čtyři roky 
nepokročilo zpracování nato-
lik, aby byl dopracován první 
úplný návrh územního plánu 
odpovídající právním předpi-
sům, považuje ministerstvo za 
zarážející,“ sdělila jeho mluvčí 
Veronika Vároši. Ministerstvo 
varuje, že se situace může vy-
hrotit natolik, že ministerstvo 
omezí, či dokonce pozastaví 
pravomoci magistrátu v územ-
ním plánování.

Postoji ministerstva přita-
kávají nevládní organizace, 
které aktivity úřadů a develo-
perů sledují. „V současné podo-
bě by soud nebo ministerstvo 
plán pravděpodobně zrušilo. 
Proto se bude muset razantně 
upravit. Hrozí, že velké rozvo-
jové plochy budou zastavěny 

| 4 | téma realitní byznys v Praze

Na metropolitním plánu 
Prahy vydělají miliardáři
n Po letech příprav se na veřejnost konečně dostal návrh 
nového metropolitního plánu Prahy. Dokument určující 
podmínky pro realitní byznys je pod palbou ministerstva 
pro místní rozvoj i nevládních organizací. 

Návrh Metropolitního plánu naznačuje, kde je v Praze možné počítat 
s výškovými budovami. Budou moci vyrůst například kolem stanice 
metra Opatov. Návrh tam počítá se stavbami o sedmadvaceti patrech. 
To je velikost kancelářského centra City Tower na Pankráci. Stejně  
velké věže připouští plán také kolem stanice metra Chodov. Tamní 
původní projekt skupiny PPF nazvaný Prague Eye měl být ještě vyšší. 
S výstavbou až jedenadvacetipodlažních budov se počítá rovněž 
kolem nádraží Holešovice.

Praha se má dočkat i nových mostů či tramvajových  tratí. Auta by se 
v budoucnu měla dostat například přes most mezi Smíchovem a Podolím, 
nové přemostění má vzniknout i mezi Zlíchovem a Dvorci. Třetí nový most 
by měl sloužit jen tramvajím. Ty mají také nově spojit Vršovice a Bohdalec. 
Tramvaje budou zajíždět dokonce na Jižní Město. U železnice počítá plán 
s územní rezervou pro nové tunely. Například tunel pod centrem Prahy 
a Vítkovem by propojil Karlín/Bubny se Smíchovem/Vršovicemi a oddělil 
příměstskou dopravu od dálkových vlaků.

mrakodrapy Nové  
mosty a tratě

Nová Ruzyně

transformační plocha:  638 719 m2

využití: obytné

největší developer v lokalitě:  
Central Group

nejdravějšími developery bez 
celkové koncepce nové čtvrti,“ 
soudí odborník sdružení 
Arnika na územní plánování  
Michal Křivohlávek.  

Nový uzemní plán musí být 
hotový do roku 2020. Tehdy 
přestane platit ten součas-
ný. Porodní bolesti nového 
dokumentu ale prohlubuje 
napjatý vztah mezi pražským 
magistrátem a jeho Insti-
tutem plánování a rozvoje. 
Tento týden institut oznámil, 
že hledá náhradu za dosa-
vadního šéfa sekce územního 
plánování Romana Kouckého. 
Náměstkyně primátorky Pet-
ra Kolínská (SZ/Trojkoalice), 
která má územní plánování 
na starost, přitom o odvolání 
Kouckého předem nevěděla.

Křeslo nemá jisté ani šéf 
institutu Petr Hlaváček, uvedl 
nedávno server Neovlivní.cz. 
Nahradit by jej měl poradce 
primátorky Adriany Krnáčové 
(ANO) Miroslav Holub. Ten 
má podle některých informací 
blízko k developerům.

Daniel Novák

stranu připravil

Nové Bubny

transformační plocha: 835 718 m2

využití: obytné a kancelářské

největší developeři v lokalitě: Orco (CPI),  
Unibail-Rodamco, Skanska 

Property
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Změny územního plánu skýtají jedinečnou šanci na zhodnocení pozemků. To láká i politické podnikatele typu 
Tomáše Hrdličky. Podle Lidových novin získal podíl ve společnosti Bečvářova. Ta vlastní pozemky v miliardové 
hodnotě, mimo jiné u budoucí stanice metra v Krči. Právě tam návrh Metropolitního plánu počítá s novou 
výstavbou. Policie však vyšetřuje, zda stát o parcely nepřišel obřím restitučním podvodem. Od loňska je na 
pozemcích policejní plomba. Hrdličku láká rovněž lukrativní lokalita kolem nádraží Holešovice, jež navazuje 
na velké rozvojové území Bubny. České dráhy tam měly společný podnik na novou výstavbu se společností 
Navatyp, později přejmenovanou na Prominecon. Nyní však státní podnik z firmy Centrum Holešovice vycouval. 
Jediným vlastníkem se stala firma napojená na Hrdličku. Podle ČD ale nemá k jejich majetku žádná práva.

Hrdlička 
a pozemky Nádraží Smíchov

transformační plocha: 449 704 m2

využití: obytné a kancelářské

největší developeři v lokalitě: Sekyra Group  
ve spojení s investory kolem  

Ungelt Partners

Nákladové nádraží Žižkov

transformační plocha: 477 769 m2

využití: obytné

největší developeři v lokalitě:  
Central Group, Sekyra  

Group

Pod Bohdalcem

transformační plocha: 680 378 m2

využití: obytné

největší developer v lokalitě:  
Skanska Reality
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n Nekonečná lidská 
touha bezpracně 
vydělat je neúnavným 
motorem nových 
a nových „projektů“ 
slibujících odměny za 
verbování „investorů“. 

Jan Vávra

Slova o pasivním příjmu 
a jistotě desetiprocentního 
zhodnocení každý měsíc 
znějí vždycky jako pohádka. 
Investiční program Octa-
Partners ji slibuje dokonce 
v době záporných úrokových 
sazeb a chlubí se, že v ni 
uvěřily statisíce lidí. Podle 
informací deníku E15 mezi 
ně patří také desítky Čechů. 
Ti začali do OctaPartners 
ve větší míře investovat 
s příchodem jara, a to 
i částky přes 1,5 milionu 
korun. Žádných výnosů se 
však dosud nedočkali a celé 
schéma začínají označovat 
za podvod. 

Povědomý byznys model
Investiční výnosy měly být 
taženy zejména zhodnoce-
ním kryptovaluty OctaCoin, 
postupně ale vychází najevo, 
že celý byznys model ve 
skutečnosti stojí na MLM 
schématu, tedy na odmě-
nách za prodej investičních 
balíků novým zájemcům. 
„Pro někoho je zejména nyní, 

Kryptoměna jako pyramidová hra: 
v OctaCoinu utopili miliony i Češi

Před podvodnými praktikami na finančních trzích se obvykle snaží 
potenciální investory odradit Česká národní banka. Obecně je však její 
postoj ke kryptoměnám rezervovaný, centrální banka digitální měny 
aktivně nesleduje a žádnou formu regulace v této oblasti nepřipravuje. 
„Ve věci OctaCoinu ČNB žádné informace ani podání nemá, a tedy žád-
né aktivity ani případná varování neplánuje,“ sdělila centrální banka.  

Čnb regulaci 
ani varování nechystá 

toři“ vzbudili pochybnosti 
u známých, kteří od nich 
balíčky OctaCoinů převážně 
kupují, a ohrozili by tak své 
jediné šance na zisk.

Od sázky na samotný Oc-
taCoin by jinak mohla člově-
ka odradit skutečnost, že co 
se týče kapitalizace a objemu 
transakcí, jde o fakticky ne-
viditelnou valutu, jež nepatří 
ani mezi sedm set nejrozší-
řenějších kryptoměn.

Tři Pilíře
Program OctaPartners je na-
bízen ve třech pilířích. V pří-
padě zakoupení profesionál-
ního investičního balíčku ve 
výši 5950 eur a zapojení do 
MLM programu slibuje první 
z nich zhodnocení až 80 pro- 
cent za měsíc, pasivním in- 
vestorům se pak jejich vkla-
dy mají zhodnotit o deset 
procent měsíčně.

Existují i balíčky v ceně 
100 tisíc eur. I tyto sumy si 
své zájemce našly v Česku, 
zejména jedince, kteří již 
dříve zkoušeli zbohatnout na 
MLM schématu Amway. 

OctaPartners nicméně 
nabízejí novou, ještě „zaru-
čenější“ cestu k penězům:-
výnosy investičního balíku 
mají pocházet kromě provizí 
z MLM a zhodnocení okrajové 
kryptovaluty také z nákupu 
akcií těžařských firem.

blue dragon není 
ani holub na sTřeše
Po vyžádání bližších infor-
mací o posledním z pilířů se 
ale stále jasněji ukazuje, že 
ani ten záruku budoucích 
zisků nepředstavuje. Údajné 
blížící se zhodnocení akcií 
těžařské společnosti Blue 
Dragon Resources, jež měla 
ve spolupráci s tchajwanskou 
CPC Corporation narazit na 
ložisko zemního plynu, zů-
stane jen v říši fantazie. CPC 
na svých stránkách popřela, 
že by kdy s firmou Blue Dra-
gon jednala. Nic nenasvědču-
je ani tomu, že by „těžař Blue 
Dragon“ vůbec existoval. 

Po konfrontaci s těmito 
údaji kontaktní osoba Oc-
taPartners v Česku odmítla 
dále reagovat.  Více E15.cz

v počátcích MLM aktivita 
větším zdrojem příjmů než 
vlastní investice,“ uvedla zá-
stupkyně OctaPartners pro 
český trh Markéta Lattová.

Jenže to není šťastný 
konec pohádky. Kdo by se 
chtěl s OctaPartners včas 
i se svými podíly rozloučit, 

má smůlu. Vstupem do 
programu se totiž zavázal 
poskytnout peníze „privátní-
mu investičnímu klubu“ až 
na dobu dvou let s příslibem 
mnohem lepšího zhodnocení 
než v případě individuální 
spekulace. Vystoupením 
z programu by však „inves-

těžba KryptOValut. MInvestice do bitcoinů se mohla vyplatit, 
podle serveru CoinDesk včera jeden stál 739 dolarů. Mezi krypto-
valutami je to však spíše výjimka.
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n Před firmou Flash 
Steel Power se otevírá 
slibná obchodní příle-
žitost v Nigérii. 

David Vagaday

V nejlidnatější africké zemi 
Nigérii závratně rychle ros-
te poptávka po bytech. 
Toho hodlá využít ostrav-
ská společnost Flash Steel 
Power a dodávat do země 
speciální stavební bloky. 

V první fázi plánuje vyvézt 
materiál za desítky milionů 
korun, a pokud se spoluprá-
ce s Nigerijci osvědčí, firma 
v zemi zahájí výrobu. Ta by 
probíhala pod hlavičkou ni-
gerijské developerské firmy 
Bohemian Estates Nigeria, 
která v obchodním přípa-
du figuruje jako partner 
ostravského podniku a do-
vozce prefabrikátů. Podle 
nigerijských médií plánuje 
tato společnost investovat 
do výstavby bytů až 250 

milionů dolarů, tedy kolem 
šesti miliard korun.

Na financování obchodu 
se má podílet Česká exportní 
banka. Ta už o vývozu prefab-
rikovaných bloků v Nigérii 
jednala se státní bankou 
Federal Mortgage Bank of 
Nigeria a posuzuje možnost 
financování první etapy. 
„V případě pozitivních vý-
sledků by v úvodní fázi ČEB 
zafinancovala jeden vývozní 
kontrakt v hodnotě pět až 
osm milionů dolarů do výše 

až 70 procent,“ řekl generální 
ředitel ČEB Karel Bureš.

V Nigérii, která patří mezi 
největší producenty ropy na 
světě, mají díky poptávce po 
bydlení v krátké době vyrůst 
nové bytové jednotky za více 
než 700 milionů dolarů. Vý-
hodou českých prefabrikátů 
je, že se hodí do náročných 
klimatických podmínek 
v tropické zemi, a navíc se 
z nich dají jednoduše posta-
vit budovy ve všech ceno-
vých úrovních.   Více E15.cz

Ostraváky zlákal stavební boom v nigérii
Exportní banka už 
o vývozu prefab-
rikovaných bloků 
jednala s tamní stát-
ní bankou Federal 
Mortgage Bank of Ni-
geria a nyní posuzuje 
možnost financování 
první etapy. 
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n Česko má na se-
znamu chráněných 
označení EU zhruba 
tři desítky výrobků 
a komodit. K dalším 
by mohl patřit český 
česnek, český mák 
a nově i řepkový olej.

Dušan Kütner

Jako významnou pomoc při 
exportu a potvrzení vyšší 
kvality své produkce bere 
část tuzemských producentů 
potravin a zemědělských 
komodit možnost používat 
některé ze tří chráněných 
označení Evropské unie. 
Ke zhruba třem desítkám, 
mezi něž patří České pivo, 
Třeboňský kapr, Pardubický 
perník či Žatecký chmel, by 
v následujících letech mohly 
přibýt tři zcela nové – český 
česnek, mák a řepkový olej.

Novinkou je zejména 
snaha o chráněné označení 
pro řepkový olej. „Zatím je 

to ve stadiu záměru. Letos 
bychom chtěli zpracovat 
studii proveditelnos-
ti, zda je, či není 
případná žádost 
předložitelná 
Evropské 
komisi,“ řekl 
deníku E15 
viceprezi-
dent Potra-
vinářské ko-
mory Miroslav 
Koberna.

Pokud studie 
prokáže, že specifika 
tuzemského řepkového oleje 
jsou na dostatečné úrovni, 
pak by ještě letos mohla za-
čít příprava samotné žádosti 
ke komisi. Celý proces je 
ovšem běh na delší trať a po-
trvá několik let – vždyť jen 
u Pražské šunky od podání 
žádosti k jejímu oficiální-
mu zveřejnění uběhly kvůli 
námitkám sousedních států 
čtyři roky.

Komora hodlá v nejbližší 
době svůj záměr představit 
i širší odborné veřejnosti, 

tedy i výrobcům řepkového 
oleje. Ti jsou v Česku čtyři – 

ADM, Glencore vyrábě-
jící značku Lukana, 

Preol z holdingu 
Agrofert a spo-

lečnost Fabio. 
„Preol sice 
není členem 
komory, ale 
vnímá tuto ak-

tivitu pozitivně. 
Jde o podporu 

pěstitelů řepky 
v ČR a poctivých 

lokálních výrobců,“ 
uvedl mluvčí Agrofertu Karel 
Hanzelka.

Úvahy o zapsání dalších 
tuzemských produktů 
a komodit jsou stejně jako 
v minulosti vedeny snahou 
pomoci tuzemským produ-
centům ve velké evropské 
konkurenci. O kvalitách 
česneku či máku přitom 
podle Koberny svědčí to, že 
patří k nejčastěji falšovaným 
tuzemským komoditám. 
„V obchodních řetězcích se 
prodává třikrát až čtyřikrát 
více českého česneku, než 
činí tuzemská produkce,“ 
uvedl Koberna na nedávné 
tiskové konferenci Potravi-
nářské komory.

Mezi česká chráněná označení 
by se mohl dostat i řepkový olej

řEpKa jE ČEsKá. Možnost přimíchávání řepky olejky jako biosložky do pohonných hmot zbarvila před lety českou krajinu dožluta. Jak 
jinak by se tedy měl olej lisovaný z této plodiny jmenovat než právě český...
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Čtyři roky uběhly od podání žádosti o zapsání Pražské šunky k jejímu 
oficiálnímu zveřejnění v polovině května letošního roku. Důvodem 
byly zejména námitky ze strany Slovenska, které se dlouho nedařilo 
vyřešit. Zveřejněním žádosti nyní začala tříměsíční lhůta, ve které 
mohou ostatní členské státy podat případné další námitky. Pokud 
žádné nepřijdou, mělo by být zapsání Pražské šunky na seznam 
Zaručených tradičních specialit EU již pouze formalitou.

boj o pražskou šunku 
jde do finále

Veba čeká 
kvůli krizi 
v africe další 
pokles tržeb

Společnost Veba Broumov, 
která patří k největším 
českým textilním firmám, 
očekává letos kvůli trvající 
krizi na africkém trhu další 
pokles tržeb zhruba o čtvr-
tinu pod jednu miliardu 
korun. Letošní ztráta 
zřejmě bude hlubší než 
loňských 47 milionů korun. 
Kvůli snižování nákladů 
bude podnik pokračovat 
v propouštění zahájeném 
na konci roku 2014. 

Hlavním produktem 
firmy je bavlněný bro-
kát, který Veba vyvinula 
speciálně pro africký trh. 
V Africe Veba realizuje 
zhruba 90 procent obratu. 
Generální ředitel Josef No-
vák předpokládá, že krize 
letos dosáhne vrcholu a od 
roku 2017 se bude situace 
zlepšovat. „Ve druhém 
pololetí letošního roku by 
se mohly objevit náznaky 
změny,“ řekl Novák. Zatím 
trvá trend poklesu, za prv-
ních pět měsíců snížení 
činilo zhruba třetinu. /čtk/

soud: markíza je v Čr 
šířena protiprávně
Soud zakázal předběž-
ným opatřením šíření 
slovenské televizní stanice 
Markíza v Česku. Od le-
toška v Česku legálně běží 
jen nově vytvořený kanál 
Markíza International. 
Uvedla to mluvčí Markízy 
Tatiana Tóthová. Markíza 
ve své klasické podobě pro 
slovenské diváky je v ČR 
podle Tóthové šířena bez 
souhlasu vysílatele.

objem stavebních prací 
vzrostl o sedm procent
Celkové tržby stavebních 
firem v Česku podle ČSÚ 
loni meziročně vzrostly 
o 7,2 procenta na 459,1 mi-
liardy korun. V porovnání 
s rekordním rokem 2008 
je výsledek o 16,2 procenta 
nižší, naopak proti roku 
2000 se výkony téměř o tři 
čtvrtiny zvýšily. /čtk/

Krátce

Budou-li 
specifika 

českého oleje 
dostatečná, pak by ještě

letos
mohla začít příprava 

žádosti ke 
komisi.
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n Těžba uhlí v USA 
se propadla o třetinu, 
cena komodity ale 
roste, což je naděje  
i pro OKD.

Jan Stuchlík

Světový trh zaplavený čer-
ným uhlím se začíná čistit. 
Důkazem jsou americké 
statistiky. Těžba v prvním 
čtvrtletí letošního roku byla 
nejnižší do roku 1981, kdy 
zemi zachvátila uhelná stáv-
ka. Těžební firmy,  
z nichž část už funguje 
v režimu insolvence, ze země 
vyrubaly 156 milionů tun 
uhlí, o 17 procent méně než 
v posledním čtvrtletí loňské-
ho roku. Meziroční pokles 
činil dokonce 29 procent.

Americká vládní Energe-
tická informační agentura 
(EIA) část propadu těžby vy-
světluje nadprůměrně teplou 
zimou. Elektrárnám navíc 
zůstalo na konci loňského 
roku na skladě o 34 milionů 
tun uhlí více. Jenže americ-
ká těžba se propadá  i na 
jaře. Od dubna do června je 
meziročně níž o 32 procent. 
Američtí těžaři podle EIA 
už nejsou schopni vydržet 
tlak nízkých cen a klesající 

domácí spotřeby. Od roku 
2008 se propadl podíl uhlí na 
výrobě elektřiny z 50 na  
30 procent. 

Další uhelné elektrárny 
budou muset v příštích le-
tech zavřít kvůli federálnímu 
plánu na omezování emisí, 
platit má v roce 2022. Jeho 
zákonnost ale musí potvrdit 
nejvyšší soud.  

Americké ministerstvo 
energetiky předpovídá, že 
letos americký export uhlí 
spadne o 10 procent a příští 
rok o 12 procent. Těžbu už 
začali snižovat i světoví 
hráči jako Anglo American či 
Glencore. S útlumem počítá 
Indonésie, velký producent 
energetického uhlí. Zavírá-

ní tisícovky dolů oznámila 
i Čína. Na světových cenách 
černého uhlí je už očista 
znát. Od začátku roku dovoz-
ní ceny do Evropy vzrostly 
o třetinu nad 50 dolarů 
za tunu. „Do roku 2020 se 
očekává, že cena zůstane na 
úrovni kolem 60 dolarů za 
tunu. Vývozci uhlí jako Aus-
trálie, Indonésie či Kolumbie 
se proto budou muset sou-
středit na snižování nákladů 
a zavírání ztrátových dolů,“ 
říká Clifford Smee, hlavní 
analytik serveru World Coal. 
To je částečná naděje i pro 
českou OKD, která bojuje 
o přežití a na začátku letoš-
ního roku prodávala uhlí za 
51 dolarů za tunu. 

americké doly   
hromadně krachují

ECB uvede novou padesátieurovou bankovku 

Nová bankovka, kterou uvede Evropská centrální banka,  
bude mít nominální hodnotu 50 eur (zhruba 1350 korun), 
stane se tak v rámci postupné obměny bankovek společné 
evropské měny. 

Řecko brzy dostane 7,5 miliardy eur 
Řecko potřebuje nové úvěry co nejdříve, už v červenci 
musí země splatit část dluhů vůči Mezinárodnímu 
měnovému fondu (MMF) a Evropské centrální bance.  
Rada guvernérů Evropského stabilizačního mechanismu 
(ESM) proto připravila cestu k uvolnění 7,5 miliardy eur 
pro Řecko. 

 
Volkswagen investuje desítky miliard eur

Opatření pro zvýšení efektivnosti na skupinové, značko-
vé a divizní úrovni firma představí v příštích měsících.  
Transformace automobilky si vyžádá do roku 2025 inves-
tice ve výši desítek miliard eur.  /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,790

Čína 1 3,678

Dánsko 1 3,640

EMU 1 27,065

Chorvatsko 1 3,595

Japonsko 100 23,199

Kanada 1 18,623

Maďarsko 100 8,588

Norsko 1 2,885

Polsko 1 6,084

Rusko 100 36,787

Švédsko 1 2,882

Švýcarsko 1 25,033

Turecko 1 8,248

USA 1 24,224

Velká Británie 1 34,249

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 16. 6. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 53,10 -2,30

ČEZ 407,50 -0,66

Erste Bank 565,00 -0,53

Fortuna 88,00 -0,85

Kofola 435,00 0,00

KB 897,90 1,65

Moneta 71,90 0,00

O2 CR 224,90 0,40

Pegas 783,00 -0,89

Philip Mor. ČR 12 210,00 0,04

PLG 206,20 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 172,90 -0,06

VIG 453,00 -1,71

Celkový objem (v tisících korun) 463 016,88

Akcie na pražské burze 16. 6. 2016 

bankrot. Řada uhelných společností funguje v režimu insolvence.

Jaroslav Bukovský

Český akciový trh má to nej-
horší za sebou a pohledem 
stavu domácí ekonomiky 
není důvod, aby letos neros-
tl. Na investiční konferenci 
Consequ věnované rozvíje-
jícím se trhům to prohlásil 
investiční guru fondů 
Templeton Mark Mobius. 
Takzvané emerging markets 
se letos mají stát podstatně 
atraktivnější investorskou 
destinací než vyspělé trhy. 
Tamní ekonomiky prý totiž 
porostou zhruba dvojnásob-
ným tempem.

„Je na čase, aby se zlé ob-
dobí českých akcií zlomilo. 
Česká ekonomika je v dobré 
kondici a domnívám se, že 
letos český trh poroste,“ 
uvedl Mark Mobius. Česko 
by se tak mělo svézt na vlně 
letošního restartu zájmu 
o alternativní trhy, lákadlem 
jsou podle známého inves-
tora krom příznivějšího 
ocenění rozvíjejících se burz 
i měny těchto zemí. „Většina 
měn emerging markets je 
podhodnocena, a to i o víc 
než deset procent, je reálná 
šance, že měny perspektiv-
ně silně porostou,“ dodává 
Mobius. Podle šéfa fondů 
Templeton by letos měly 
rozvíjející se ekonomiky 

povyrůst o čtyři procen-
ta, zatímco vyspělý svět 
čeká podle Mobiuse tempo 
jen lehce převyšující dvě 
procenta. Preferovanými 
destinacemi zůstávají pro 
investora Indie a Čína. Země 
za velkou zdí prý stále skýtá 
obrovský růstový potenciál. 
„Důraz na spotřebu a rychlé 
tempo urbanizace přinesou 
další růst, a to i v obávaném 
realitním sektoru,“ dodává 
Mobius. 

Čínským akciím se však 
v tomto roce nedařilo. Na-
příklad šanghajský kompo-
zitní index se v červenci mi-
nulého roku pohyboval na 
více než 5100 bodech, nyní 
však jeho hodnota dosahuje 
méně než 2900 bodů. 

Guru mobius  
v Praze: České akcie 
půjdou nahoru

cestovatel. Mark Mobius 
strávil 25 let cestováním po svě-
tě, hledal investiční příležitosti.

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia



www.e15.cz | 9 |

Prodeje 
Renaultu a Dacie 

vzrostly v květnu o  

28 
procent. 

Úspěšný byl i Fiat. 
Jeho registrace rostly 

o 27 procent. 

Za Evropou Česko vůbec nezaostává, právě naopak. V prodejích 
nových aut si v současnosti drží 11. příčku. Podle Svazu dovozců 
automobilů stouply prodeje nových osobních vozů v květnu  
o 34 procent na nový měsíční rekord 24 335 aut. Za prvních pět 
měsíců bylo registrováno 107 064 aut, což bylo o 15 118 více než loni. 
Nejúspěšnější byla opět Škoda, jejíž prodeje rostou už 2,5 roku bez 
přerušení. Za ní v prodejích za prvních pět měsíců roku následovaly 
Volkswagen, Hyundai, Ford, Dacia, Peugeot. Nastává také odklon 
od dieselových aut. Podle květnových dat činil podíl benzinových aut 
54,79 procenta a naftových 42,19 procenta.  

Český autosvět svým růstem udivuje,  
prodeje rostou enormně

Pracanti. Průmyslové roboty Kuka se využívají především v automobilovém průmyslu. 

Čínský výrobce domácích 
spotřebičů Midea před-
ložil nabídku na převzetí 
německého producenta 
průmyslových robotů 
Kuka. Vedení Kuky nabídku 
zkoumá a odpoví na ni 
během dvou týdnů. Midea 
chce získat více než 30 
procent akcií společnosti, 
nabídka celkově ohodnocu-
je Kuku na 4,5 miliardy eur 
(121,8 miliardy korun). 

Zájem Číňanů o význam-
né německé průmyslové 
podniky vyvolal v minu-
lých týdnech vážné obavy 
mezi německými politiky 
a strach ze ztráty klíčových 
průmyslových technolo-
gií. Vládnoucí politici ale 
vesměs tvrdí, že nechtějí 
zasahovat do komerčních 
transakcí. Midea má již 

v německé firmě podíl 13,5 
procenta. Největším akcio-
nářem Kuky je teď němec-
ký koncern Voith s podílem 
25,1 procenta. 

Šéf Kuky Till Reuter 
minulý měsíc akcionářům 
své firmy řekl, že nabídka 
čínského investora podpo-
ruje strategii vedení. 

Kuka již také spolupra-
cuje s čínskou firmou na 
automatizaci jejích továren 
s tím, že by Midea mohla 
pomoci německé firmě 
k lepšímu přístupu na čín-
ský trh. Kuka v posledních 
letech expandovala, tržby 
v Číně loni činily 420 mili-
onů eur a do roku 2020 je 
firma plánuje zvýšit na více 
než jednu miliardu eur. 
Podle zdrojů z vládní koa-
lice Midea neusiluje o více 

než 49 procent německé 
firmy a pokud získá akcií 
v povinném tendru více, 
prodá je prý zpět na trhu. 

Investor, který získá přes 
30 procent akcií jakékoli fir-
my, musí podle německých 
zákonů nabídnout ostatním 
akcionářům odkoupení 
jejich akcií. Kuka je největ-
ším německým výrobcem 
průmyslových technologií, 
na něhož se v poslední době 
zaměřili čínští zájemci. 

V květnu se čínský fond 
Fujian Grand Chip In-
vestment Fund dohodl na 
koupi technologické firmy 
Aixtron za 670 milionů eur. 
Společnost China National 
Chemical (ChemChina) 
má zase zájem o výrobce 
uhlíkových materiálů SGL 
Carbon. /čtk/

Čína chce německého 
výrobce robotu kuka

n  Po prudkém pro-
padu evropského 
automobilového trhu 
během hospodářské 
krize nastává výrazné 
oživení.

Jaroslav Matějka

Prodeje nových osobních aut 
v Evropě vzrostly v květnu 
meziročně o 16 procent 
z dubnového tempa 9,1 pro-
centa. Registrace stouply na 
1,288 milionu vozů. Výbor-
nému výsledku pomohl na 
mnoha trzích jeden prodej-
ní den navíc a stimulující 
opatření v zemích eurozóny. 
„Co se týká dalšího vývoje, 
předpokládáme, že odbyt 
osobních aut bude 
i nadále růst,“ uvedlo 
Evropské sdru-
žení výrobců 
automobilů 
(ACEA), které 
výsledky při-
neslo. Prodeje 
přitom rostou 
nepřetržitě již 
33 měsíců v řadě, 
v pátém měsíci 
letošního roku však 
akcelerovaly neuvěřitel-
ným způsobem a znamenalo 
to nejlepší květnový výsledek 
za posledních osm let. 

Čtyři hlavní trhy (Němec-
ko, Francie, Španělsko, Itálie) 
zaznamenaly dvouciferné 
růsty, zaostala jen Velká 
Británie. Jejích slabých 2,5 
procenta očividně souvisely 
s blížícím se brexitem a také 
s tím, že se prodeje zdvihly 
již dříve než v jiných zemích. 
Proto zřejmě začíná docházet 
k postupnému útlumu. 

Slabší růst Volkswagenu 
(čtyři procenta) a pokles Sea-
tu (–0,4 procenta) způsobily, 
že koncern VW si v květnu 
polepšil jen o 8,8 procenta, 
což bylo méně než celý trh. 

To způsobilo, že jeho 
podíl na evropském trhu se 
snížil o 1,1 procenta a znač-
ky Volkswagen o jedno 
procento. Celkový výsledek 
německého giganta nakonec 
zachraňovaly Audi, to si 
polepšilo o 20 procent, Škoda 
o 14 procent a Porsche o 6,1 
procenta. 

Růst ve Francii a Itálii 
pomohl místním značkám. 
Prodeje druhé největší evrop-
ské automobilové skupiny 
PSA Peugeot Citroën stouply 
o 18 procent a ještě lépe si 

vedly Renault a Da-
cia (28 procent). 

Registrace aut 
Fiatu vzrostly 

27 procent. 
To, že pro-

deje v Evropě 
neztrácejí na 
síle, zasko-

čilo mnohé. 
ACEA zkraje 

června kvůli 
tomu opravila 

svoji předpověď, růst 
prodejů nebude dvou-, ale 
pětiprocentní. Zdá se však, že 
bude muset přistoupit k další 
revizi. Za prvních pět měsíců 
stouply registrace v EU ve 
srovnání s loňskem o 9,9 pro-
centa na 6,4 milionu. „Hlavní 
příčiny růstu spočívaly ve 
stabilním ekonomickém 
prostředí, nízkých úrokových 
sazbách a ochotě zákazníků 
utrácet, společně s nižšími 
cenami paliv,“ řekl Peter Fuss 
z konzultační společnosti EY. 

automobilová 
evropa roste

Evropská komise se obrátila 
na Německo a Francii kvůli 
způsobu, jakým obě země 
uplatňují v dopravním sek-
toru své národní předpisy 
o minimální mzdě, podle kte-
rých musejí minimální mzdu 
pobírat všichni zaměstnanci 
po dobu, kdy pracují na 
daném území, tedy včetně 
řidičů dálkové dopravy. 
Německu už kvůli této věci 
poslala v pořadí druhou 
výzvu. Komise plně podpo-
ruje zásadu minimální mzdy, 
domnívá se ale, že německé 
a francouzské systematické 

uplatňování předpisů na 
všechny dopravní operace 
na jejich území nepřiměřeně 
omezuje svobodu poskytová-
ní služeb a volného pohybu 
zboží. V Německu zákon 
o minimální mzdě platí 
od počátku roku 2015, ve 
Francii by nová úprava měla 
vstoupit v platnost od příští-
ho měsíce. Čeští dopravci 
– a také jejich kolegové 
z východoevropských zemí 
– proti německému postupu 
protestovali už loni, s tím že 
pravidla jsou pro ně faktic-
ky likvidační. /čtk/

minimální mzda v dopravě 
omezuje konkurenci, tvrdí komise 

likvidace. Podle týdeníku 
Dotyk kontroluje německá celní 
správa to, zdali čeští řidiči kami-
onů dostávají minimální mzdu 
ve výši 8,5 eura na hodinu. Tato 
mzda je však likvidační pro řadu 
českých dopravních společností.
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Mladá generace je 
fyzicky zdevastovaná

n Zdravotní stav mladých mužů a žen hlásících se 
do armády není podle ředitele Ústavu leteckého 
zdravotnictví Petra Chmátala dobrý. Aby vojsko dosáhlo 
plánovaných početních stavů, bude muset požadavky 
snížit. Ale nikoli u pilotů a dalších náročných profesí. 
I civilní piloti by měli podle Chmátala povinně 
absolvovat psychologické vyšetření. „Diskuze by se 
měla vést o tom, co a jak mají dělat, aby si dlouhodobě 
udrželi schopnost bezpečně létat,“ říká.

 Testy ukazují, že 
lepší průměr fyzické 
kondice naší mladé 
generace dosahuje 
zadních průměrových 
řad dnešních 
padesátníků nebo 
šedesátníků. Jinými 
slovy, ti v současnosti 
dobří by byli před 
třiceti nebo čtyřiceti 
lety špatní.

| 10 | Páteční ROZHOVOR s ředitelem Ústavu leteckého zdravotnictví Petrem chmátalem
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Pavel Otto

 S nadsázkou o sobě pro-
hlašujete, že jste přežil dvě 
války – mise české armády 
v dnešním Chorvatsku 
a pak invazi do Iráku. Ocitl 
jste se někdy v přímém 
ohrožení života? 
V ohrožení života je každý, 
jakmile překročí práh do-
mova, a vojenská akce riziko 
jen zvyšuje. Jako lékař také 
vidíte, jak rychle se dá umřít. 
Co se týče vlastních zážitků 
a historek, vyprávím je až 
po půlnoci. Bývají květnaté 
a často cynické.

 Stál jste u zrodu vůbec 
první české polní nemocni-
ce. Myslíte, že o tu součas-
nou, která je větší než ta pů-
vodní a zvládne více úkonů, 
bude ve světě ještě zájem? 
Takové zařízení slouží hlav-
ně našemu zdravotnictví. 
Ale zájem v zahraničí o něj 
nepochybně je. Máme velmi 
dobrou polní nemocnici.

 Armáda zvažuje změk-
čení nároků na uchazeče 
o vojenské povolání. Jaký je 
aktuální vývoj?
To vám v tuto chvíli neřeknu, 
záleží na generálním štábu. 
U pilotů se ale rozhodně 
ustupovat nebude, případné 
snížení nároků by se týkalo 
jiných vojenských profesí. 

 S jakými nemocemi se 
u rekrutů nejčastěji setká-
váte?
Spíše než s chorobností 
máme problémy s celkovou 
fyzickou devastací popu-
lace. Testy ukazují, že lepší 
průměr fyzické kondice naší 
mladé generace dosahuje 
zadních průměrových řad 
dnešních padesátníků nebo 
šedesátníků. Jinými slovy ti 



v současnosti dobří by byli 
před třiceti nebo čtyřiceti 
lety špatní. Základ se posunul 
o dvě patra níž. A nemoci? 
Jsou to například alergie, obe-
zita a další civilizační choro-
by. Požadavky na rekruty ale 
byly a jsou rozdílné, záleží na 
konkrétní profesi. Když jsem 
po maturitě nastupoval do 
armády, měl jsem dvě a půl 
dioptrie. Přijali mě na vo-
jenskou medicínu a nikdy to 
v mé vojenské dráze nevadilo. 
Takže určité problémy měla 
už moje generace.

 Co by měli současní 
mladí muži a ženy udělat 
pro zlepšení kondice? 
Pěstovat fyzickou kulturu. 
Od starověku to patří k roz-
voji osobnosti. Je to komplex-
ní problém, na kterém by se 
měla podílet celá společnost. 
Mladí lidé dělají to, co je 
naučíme, co jim poskytneme 
a jaké příklady jim dáváme. 
Musíme vytvářet pozitivní 
obecné vědomí. Začíná to 
v rodině. Budu-li mluvit jako 
úředník, úkoly padají na 
školství, zdravotnictví, samo-
správu. A týká se to i médií.

 V souvislosti s loňským 
případem kopilota Ger-
manwings nebo zmizením 
malajsijského letadla se 
stále diskutuje o povinných 
psychotestech pro civilní 
piloty. Už je nějaký závěr? 
Jen připomenu, že za dosud 
nevyjasněných okolností 
se nedávno zřítilo letadlo 
EgyptAir. I v tomto případě 
mohl pochybit pilot, pro-
tože stroj byl po technické 
stránce v pořádku.
Diskuze stále probíhá. Pod 
tlakem z řady stran, počínaje 
samotnými piloty a letec-
kými společnostmi, byly 
psychotesty omezeny tak, 
že v zásadě nejsou povinné. 
Ústav leteckého zdravotnic-
tví byl dlouhou dobu kritizo-
ván, že testování prováděl. 
Přitom orientační psycho-
logické vyšetření by mělo 
být součástí každé zdravotní 
prohlídky. Řada leteckých 
posuzovatelů je ale nepro-
vádí. Jak jsem říkal, probíhá 
velká diskuze, jaká přijmout 
opatření, aby se případ jako 
Germanwings neopakoval. 
Stále platí, že psychotesty 
nejsou povinné ani v Česku 
a ani v žádné jiné zemi EU.

 Předpokládám, že vojáci 
je absolvovat musejí.
Všichni vojenští piloti jimi 
procházejí. Jak říká jeden 
z mých spolužáků: asi se 
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Absolvoval 
lékařskou 
fakultu 
v Hradci 
Králové, prošel 
pozicemi lékaře 
u vojenských jednotek 
a poté řadu let pracoval jako 
chirurg. Za účast v misích na 
Balkáně a v Iráku má status 
válečného veterána. V roce 
1994 se účastnil zrodu vůbec 
první české polní nemocnice. 
Později pracoval ve vedení 
Ústřední vojenské nemocnice 
v pražských Střešovicích. 
Od roku 2009 byl ředitelem 
okresní nemocnice v České 
Lípě. Šéfem pražského Ústavu 
leteckého zdravotnictví se stal 
v roce 2013. Publikuje v českém 
i zahraničním odborném tisku.

Petr  
Chmátal (55)

tům ze Střední Asie a Afriky, 
konkrétně z Afghánistánu, 
Iráku a Nigérie.

 Německá armáda po-
dobný ústav nemá?
Samozřejmě má. Náš ústav 
jen vypomáhá v situa-
cích, kdy má ten německý 
omezené kapacity. Co se 
týče vojenského letectví, 
platí stejná normalizace 
pro všechny členy NATO. Ve 
všech zemích probíhá výcvik 
podle jednotného schématu. 
Ústav leteckého zdravotnic-
tví začal získávat potřebná 
osvědčení už od poloviny 
devadesátých let. Posledním 
krokem, který nás letos čeká, 
bude certifikace našeho 
technického vybavení a vý-
cvikových programů podle 
U.S. Air Force.

 Jak výcvik probíhá?
V pražských Střešovicích 
máme tři druhy trenažérů. 
Prvními jsou tlakové komory 
umožňující rychlou dekom-
presi jako při narušení pláště 
letadla ve velké výšce. Je tam 
i simulátor přetížení. Dále je 
tam učebna nočního vidění 
včetně počítačové simulace. 
S brýlemi pro noční vidění 
trénujeme létání v nízkých 
letových hladinách a za 
různých meteorologických 
situací. Ať už ve Vysokých 
Tatrách, Alpách nebo v Af-
ghánistánu musíte v noci 
transportovat například zra-
něného turistu nebo vojáka, 
letíte v horách a při přistání 
se vyhýbáte vyšším budo-
vám nebo sloupům vysokého 
napětí.

Určitě ne, je to otázka správ-
ného vyšetření a posouzení 
daného člověka podle toho, 
s jakým typem letadla létá. 
Samozřejmě u nastupujících 
vojenských pilotů to neplatí, 
ti musejí být kompletně 
zdraví. S postupem věku 
se ale určité věci tolerují. 
Nicméně starší piloti už 
nemohou létat například se 
stíhačkami.

 Můžete vyjmenovat nej-
častější choroby, s nimiž se 
při vyšetřeních setkáváte?
Je to stejné jako u zbytku 
populace. Jestliže piloti 
primárně prošli zdravotní 
prohlídkou a zestárli ve 
své profesi, nejčastěji se 
setkáváme s nemocemi 
kardiovaskulárního systému 
nebo s různými metabolic-
kými syndromy. S postupem 
věku je to i ztráta zrakových 
a sluchových schopností. 
Piloti chodí na prohlídky 
pravidelně po půl roce nebo 
po roce. Záleží na věku pilota 
a kategorii letadla, které řídí.

 Vyšetřujete jen české 
piloty?
V EU platí jednotná směrni-
ce, takže máme oprávnění 
vydávat zdravotní certifikáty 
v rámci celé osmadvacítky. 
Chodí k nám profesionální 
piloti jak z evropských, tak 
i z jiných zemí. V případě 
potřeby školíme piloty 
států NATO, objeví se u nás 
například i piloti luftwaffe. 
Poskytujeme trénink také 
pilotům z pobaltských států, 
máme uzavřenou smlouvu se 
slovenskou armádou. Tento 
výcvik a přípravu poskytuje-
me na komerční bázi i pilo-

 Řekněme si 
upřímně, že ne každý 
je svým psychickým 
ustrojením vhodný 
pro každou činnost. 
Netýká se to jen 
pilotů, ale i řidičů 
nákladních aut nebo 
strojvůdců. 

Nebavme se jen o restrikcích. 
Náš ústav nechce, aby řada 
civilních pilotů nemohla létat. 
Máme pozitivní přístup, sna-
žíme se lidem i se zdravotní-
mi hendikepy létání umožnit. 
Chápeme, že to je jejich zdroj 
obživy a že v určitém věku 
mají obavy ze ztráty zaměst-
nání. Diskuze by se měla vést 
o tom, co mají udělat, aby si 
dlouhodobě udrželi schop-
nost bezpečně létat. Co se 
týče psychotestů, jde o to včas 
určit ty, kteří mají nějaký pro-
blém, a nalézt řešení. Jde nám 
o eliminaci rizik ohrožujících 
leteckou dopravu.

 Vydáváte posudky 
a poskytujete výcvik vojen-
ským, policejním i civilním 
pilotům a dalšímu letecké-
mu personálu. Co všechno 
to obnáší?
Tyto služby lze rozdělit na 
dvě základní oblasti. První je 
příprava, lékařské vyšetření 
a výcvik vojenských pilotů, 
tou druhou posuzování zdra-
votní způsobilosti civilních 
pilotů, aby byli schopni řídit 
letadlo s cestujícími.

 Zkoumáte například 
schopnost rychle reagovat?
U civilních pilotů zkoumáme 
zrak, sluch a celkovou schop-
nost vnímání a zdravotní 
stav. Tedy to, zda nemají něja-
kou závažnou chorobu, která 
by mohla svým vývojem nebo 
náhlým zvratem znemožnit 
pilotovi výkon jeho práce, 
a on neselhal během letu.

 Co když má někdo jen 
dvě nebo tři dioptrie nebo 
je mírně barvoslepý? Přijde 
o pilotní průkaz?

nestane, že by vysloužilý vo-
jenský pilot řídící dopravní 
letadlo spáchal sebevraždu 
s cestujícími na palubě. Na 
vojenské piloty jsou klade-
ny vyšší požadavky. Musejí 
zvládnout větší zátěž, zachá-
zejí s jinou technikou. Kromě 
toho potřebují určité schop-
nosti, které je učíme. Týká se 
to letecké fyziologie, znalosti 
stavů se sníženým tlakem 
kyslíku nebo simulací letu 
s přístroji nočního vidění. 
Právě tímto nácvikem se teď 
zabývá většina armád NATO 
a také civilní záchranáři.

 Proč by měly být 
psychotesty povinné i pro 
civilní piloty?
Řekněme si upřímně, že ne 
každý je svým psychickým 
ustrojením vhodný pro kaž-
dou činnost. Netýká se to jen 
pilotů, ale i řidičů nákladních 
aut nebo strojvůdců. Každý 
řidič nákladního auta musí 
procházet pravidelnými zdra-
votními prohlídkami včetně 
posouzení psychiky. Není to 
nic mimořádného. Některá 
povolání zkrátka vyžadují 
určitou psychickou konstelaci 
a konzistenci. Je zvláštní, že 
zrovna pro piloty to neplatí.

 Jak tato výjimka vznikla?
Nařízením Evropské komise, 
která sjednotila a standar-
dizovala vyšetření civilních 
pilotů. Toto nařízení je 
z roku 2011 a měly by se mu 
přizpůsobit všechny členské 
země EU, respektive všichni 
posuzovatelé čili letecké 
zdravotní ústavy.

 Kolik procent uchazečů 
o službu v armádě nevyhoví 
psychotestům?
Pokud hovoříme o rekrutech, 
tedy uchazečích o vojenské 
povolání, stává se, že až 
sedm z deseti uchazečů jim 
nevyhoví.

 To by ale mohlo dost 
civilních pilotů skončit.
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n Obsazení úzkého 
koridoru polského 
území může v případě 
konfliktu s Ruskem 
znamenat izolaci Po-
baltí od aliance. 

Jan Pavec

Ministři obrany Severoatlan-
tické aliance se tento týden 
rozhodli vyztužit východní 
obranu proti Rusku. Vojáky 
pošle i do neuralgického 
bodu, který generálům obran-

ného uskupení nedává spát – 
rovinaté oblasti Suwałki. Pou-
hých 65 kilometrů polského 
území tam dělí kaliningrad-
skou enklávu od Běloruska.

V případě útoku z Rus-
ka by obsazení hraniční 
oblasti znamenalo odříznutí 
pobaltské oblasti od zbytku 
aliance. Do suwałské oblasti 
a Pobaltí tak aliance pošle 
celkem čtyři bojové skupiny 
po 800 mužích. Nasazení 
nových vojáků se předpoklá-
dá na začátku příštího roku.
„Estonsko, Lotyšsko a Litva 

mohou případný nepřátelský 
postup zpomalovat a čekat 
na posily z NATO, pouze 
dokážeme-li udržet oblast 
Suwałki,“ zdůraznil v květnu 
důležitost území polský mi-
nistr obrany Antoni Macie-
rewicz. 

Polsko žádalo o vybudo-
vání stálé vojenské základ-
ny, dosažený plán je spíše 
kompromisním návrhem, 
který by případnou agresi 
pouze zpomalil. Velení NATO 
nepokládá ruskou invazi za 
pravděpodobnou, přítomnost 

nových vojsk ovšem má mít 
odstrašující účinek.

Severoatlantickou alianci 
znepokojuje, že ruská armá-
da v Bělorusku a Kaliningrad-
ské oblasti čím dál častěji 
pořádá neohlášená vojenská 
cvičení. Obává se toho, aby 
jedno z nich nepřešlo do bo-
jového nasazení. „Je to jedna 
z nejmilitarizovanějších 
oblastí Evropy,“ řekl serveru 
Foreign Policy bezpečnost-
ní odborník Jorge Benitez 
z think-tanku Atlantic Coun-
cil. Více E15.cz

naTO má achillovu patu na východě

n Německému mi-
nistru vnitra vadí, 
že úřady nevyužívají 
všechny právní ná-
stroje proti odmítnu-
tým běžencům.

Štěpán Bruner

Němečtí lékaři posílají 
odmítnuté žadatele o azyl na 
řadu zbytečných vyšetření 
a prohlašují je za neschopné 

převozu, aby tak zabránili 
jejich návratu to takzvaných 
bezpečných zemí. Tvrdí to 
ministr vnitra Thomas de 
Maizière (na snímku). Podle 
něj počty nemocných mezi 
imigranty odporují logice.

 „Lékaři v případech, kdy 
neexistují žádné skuteč-
né zdravotní důvody pro 
odložení odsunu, předepisují 
příliš mnoho vyšetření,“ tvr-
dí de Maizière. „Není možné, 
aby bylo před deportací 
sedmdesát procent mužů do 

Lékaři brání deportacím, tvrdí de Maizière

V Chorvatsku padla 
Oreškovičova vláda

V Chorvatsku včera padla 
vláda. Rozhodl o tom 
parlament, který odhla-
soval odvolání bezpartij-
ního premiéra Tihomira 
Oreškoviče. Předseda 
parlamentu Željko Reiner 
řekl, že nedůvěru premi-
érovi vyjádřila většina 
zákonodárců poměrem 
125 ku15 hlasům a že poli-
tické strany hned začnou 
vyjednávat o nové vládě. 

Rusko prý v Halabu 
dojednalo příměří

Rusko zprostředkovalo 
osmačtyřicetihodinové za-
stavení palby v severosyr-
ském městě Halab. Ozná-
milo to ruské ministerstvo 
obrany. Příměří, dojedna-
né prý z ruské iniciativy, 
vstoupilo v platnost v noci 
na dnešek. Podle AFP ale 
odpoledne syrské letectvo 
svrhlo bomby na čtvrť 
města ovládanou opozicí. 

Našla se černá skříňka 
egyptského letadla

Průzkumníci našli ve 
Středozemním moři jednu 
z černých skříněk z letou-
nu egyptské společnosti 
EgyptAir, který se v květ-
nu zřítil cestou z Paříže 
do Káhiry. Jde o skříňku 
zaznamenávající hovory 
posádky. Analýza hovorů 
by měla vnést světlo do 
příčin katastrofy. /čtk/

Krátce
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40 let věku prohlášeno za 
nemocné a neschopné cesty. 
To odporuje všem našim 
zkušenostem,“ dodal.

Ministr vnitra navrhl 
další opatření, která by měla 
zpracovávání žádostí o azyl 
urychlit. „Pokud žadatelé 
o azyl nespolupracují při 
ověřování své identity nebo 
v případě odmítnutí neod-
cestují, měli bychom jim 
krátit podporu,“ řekl. Pří-
slušných právních nástrojů 
je podle něj už k dispozici 

dostatek a nyní je hlavně 
třeba je začít důsledně 
využívat.

Problémy s odmítnutý-
mi azylanty ale nastávají 
také  po jejich odletu z Ně-
mecka, protože jejich domo-
viny nebo bezpečné země, 
ze kterých přišli, je často 
nechtějí přijmout. „Třeba 
Maroko a Alžírsko odmítly 
plně obsazené charterové 
lety. O tom ještě musíme 
s těmito zeměmi jednat,“ 
uzavřel.  Více E15.cz

n Neznámý útočník 
v severoanglickém 
Birstallu zranil 
britskou labouris-
tickou poslankyni Jo 
Coxovou tak, že po 
převozu do nemocni-
ce těžkým zraněním 
podlehla.

Útočník podle všeho ženu 
postřelil a pobodal. Podle 
televizní stanice Sky News 
byla Coxová leteckou zá-
chrannou službou v kritic-
kém stavu přepravena do 
nemocnice v nedalekém 
Leedsu. 

Jedenačtyřicetiletá Coxo-
vá včera měla naplánované 
schůzky s voliči v knihovně 

v Birstallu a útočník ji po- 
dle svědků napadl před 
budovou. Deník The Inde-
pendent napsal, že policie 
zatkla 52letého muže, není 
ale jasné, zda se jedná o pa-
chatele. 

„Pozastavujeme pro 
dnešek veškerou kampaň. 
V myšlenkách jsme s Jo Co-
xovou a její rodinou,“ uved-
la záhy skupina Stronger In, 
která podporuje setrvání 
Velké Británie v Evropské 
unii. Záhy se k ní v tomto 
gestu připojili i zastánci 
brexitu. 

Zděšení nad napadením 
poslankyně už vyjádřil 
premiér David Cameron 
i předseda opoziční Labou-
ristické strany a stranický 
šéf Coxové Jeremy Corbyn. 
/čtk/  Sledujte E15.cz

Odpůrkyně brexitu zavražděna

pOLiTický aTEnTáT. Jedenačtyřicetiletá poslankyně Jo Coxová 
po převozu do nemocnice v Leedsu zraněním podlehla.
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 Považuji za chybu, že jsme  
v domácí politice zapomněli říkat 
o EU cokoli příznivého,

řekl ve své zprávě o stavu země 
slovenský prezident Andrej Kiska 
str. 12
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Babišova  
totální  
kapitulace
Odvolávám, co jsem včera 
požadoval, a požaduji, co 
by mi včera nestálo ani za 
svolání tiskové konferen-
ce. To je výsledek týdenní 
politické krize, kterou 
vyvolalo hnutí ANO kvůli 
reorganizaci policie. Jde 
zatím o největší politickou 
kapitulaci Andreje Babiše 

od jeho fenomenálního 
vstupu do politiky.

S odstupem se vtírají 
otázky. Proč Babiš všechno 
tak neúnosně vyhrotil? Proč 
vyhrožoval demisí, když 
nakonec řekl jen pardon, co 
jsem řekl, neplatí, já musím 
především zůstat ve vládě?

Babiš není politik a jeho 
způsob komunikace se 
odvozuje od modelu koňský 
trh, kde bláznivě našponu-
jete svou cenu, ale nakonec 
rádi slevíte stejně jako druhá 
strana. Jenže v politice to 
tak automaticky neplatí. 
Když proti vedení ČSSD 
a premiérovi postavil Babiš 
své vyděračské požadavky, 
a navíc proti nim obrátil část 
elitních policistů a státních 
zástupců, jeho koaličním 
partnerům došlo, že jim 

někdo vyhlašuje boj na život 
a na smrt. A jestli tentokrát 
cuknou, možná ještě jednou 
politicky přežijí, ale příště 
už v žádném případě. Příště 
už na ně totiž Babiš vezme 
místo samopalu dělo.

Navíc leckteří z nich 
v čele s premiérem Sobot-
kou a ministrem vnitra 
Chovancem měli dva roky 
tvrdých zkušeností s útoky 
ze strany Babišových médií, 
která na ně vytahovala aféry 
a pseudoaféry (Česká pošta). 
Zkrátka jsou v politice situa-
ce, kdy kompromis rovná 
se porážka. To byl případ 
kolem policejní reorganizace. 
Vedení vlády i špičky ČSSD 
a KDU-ČSL řekly jednodu-
še ne. Babiš se jich znovu 
optal, jestli slyšel dobře, 
a oni odpověděli znovu ne. 

A tak Andrej Babiš, který 
je existenčně závislý na své 
ministerské funkci, odvolal. 
Jaké jsou praktické důsledky 
této krize?

Plukovník Šlachta skončil 
u policie. Ani ne tak kvůli 
svým výsledkům, ale kvůli 
tomu, jak se Babišem nechal 
vtáhnout do politické hry. 
Postavil proti policejnímu 
prezidentovi svůj útvar, čímž 
se ve vojensky organizované 
instituci dopustil velkého 
zločinu. Když mu nedávno 
nabízeli šéfovské místo ve 
sloučeném útvaru, odmítl 
a hrál vabank. Dnes nemá nic.

Olomoucký vrchní státní 
zástupce Ištvan se opět uká-
zal jako neurotický radikál, 
který neovládá své emoce. 
Telefonicky vydírat policejní-
ho prezidenta a jeho náměst-

ka tak, že z toho musí udělat 
úřední záznam, je věc, která 
by v normální situaci musela 
skončit jeho odvoláním. 

Odvolán zřejmě nebude, 
protože jeho přímý nadří-
zený Pavel Zeman se opět 
ukázal jako slaboch, který 
nemá situaci pod kontrolou, 
a naopak se sám zapojuje 
do nátlakových akcí na 
straně Andreje Babiše. Jeho 
chování ostře kontrastovalo 
s uměřeným postojem Lenky 
Bradáčové. Bude jeho dobrou 
nástupkyní. Už dnes je ale 
jasné, že zákon o státním za-
stupitelství, který si žalobci 
napsali na míru a nyní leží ve 
sněmovně, je v této podobě 
definitivně mrtvý.

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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Přístup Pařížanů, kteří se 
rozhodli moderním výškovým 
budovám vyhradit jednu 
systematicky budovanou 
čtvrť, může být v mnohém 
inspirací i Praze. Obě města 
si uchovala podobně unikátní 
sbírku gotiky, renesance, 
secese, funkcionalismu 
i dalších stylů a řeší, jak 
panorama města nerozbít 
mrakodrapy. Pro Paříž byl 
zlomový spor o kontroverzní, 
210 metrů vysoký mrakodrap 
Tour Montparnasse. Ten byl 
v roce 1973 dokončen přímo 
uprostřed staré zástavby a trčí 
tam jak spadlé UFO. Budova 
zřejmě vytvořila a neustále 
zvyšuje světový rekord v počtu 
vyvolaných kleteb u turistů, 
kteří se snaží vyfotit Eiffelovku, 
a mrakodrap se jim pořád plete 
do záběru. Jedna anekdota 
říká, že nejlepší vyhlídka na 
Paříž je z Tour Montparnasse, 
protože je to jediné místo, 
odkud není vidět Tour 
Montparnasse. Stavba vyvolala 
velkou kritiku také u samotných 
obyvatel Paříže. To vedlo v roce 
1975 k zásadnímu rozhodnutí 
– napříště smějí být vysoké 
budovy stavěny výhradně v La 
Défense. A to platí dodnes.

Mrakodrapům  
vstup povolen

Francie si piplá svůj Manhattan

OSA. Pohled směrem k Velkému oblouku, který je středobodem La Défense.

n V centrální Paříži 
zakázali mrakodrapy. 
Neplatí to pro jedinou 
čtvrť – pro La Défen-
se, kde roste město 
budoucnosti.

Tomáš Stingl

Pojedete se podívat do 
Francie, jak český tým 
vyhraje finále fotbalového 
Eura? Pokud ano, zaměřte 
se na obranu. Tedy nejen 
při zápase. Jedno z míst, 
která lidé při krátké návštěvě 
často opominou, je paříž-
ská čtvrť La Defénse, tedy 
doslova „obrana“. Napsat, že 
ji turisté přehlížejí, ovšem 
nelze. Jde o oázu mrako-
drapů, která nad placatou 
Paříží a její starou zástavbou 
ční nepřehlédnutelně. Ale 
protože klasickou asociací 
spojenou s městem na Seině 
jsou hlavně Eiffelova věž 
nebo harmonikáři u baziliky 
Sacré-Coeur, do zdánlivě 
nudné moderní čtvrti chodí 
víc obchodníci než turisté. 
A to je škoda. Je přehlídkou 
té nejzajímavější novodobé 
architektury.

Promyšlený koncePt
Na La Défense je zajímavé, 
že nevznikla nahodile jako 
změť nesourodých staveb, 
ale že od začátku roste 
plánovaně jako urbanistický 
celek. Na konci padesátých 
let minulého století se zde 
Francouzi rozhodli vystavět 
moderní centrum byznysu, 
které by nerušilo historickou 
zástavbu staré Paříže, od níž 
je několik kilometrů daleko. 
První generace mrakodrapů 
měla navíc stanoven výškový 
limit 100 metrů. Později byly 
schváleny i větší budovy 
a dnes má nejvyšší, padesá-
tipatrový mrakodrap Tour 
First výšku 231 metrů. Z toho 
ale vyplývá, že Eiffelovu věž 
stále nemohou ani ty nejmo-
dernější mrakodrapy zastínit 
nejen vzhledem k věhlasu, 
ale ani co se týče výšky. 
Špička Eiffelovky totiž šimrá 
nebe 300 metrů nad zemí.

oblouk ve tvaru čtverce
Že roste La Défense jako 
ucelené město ve městě, to 
je patrné, pokud procházíte 
jeho centrální pěší zónou. 

hlediska má stavba jeden 
světový unikát: střechu tvoří 
největší betonový oblouk bez 
podpěry. V nejvyšším bodě 
kulminuje ve výšce 60 metrů 
a rozpětí od jedné paty ob-
louku ke druhé je úctyhod-
ných 280 metrů.

obrana Proti Prusům
Další zastávkou při prů-
zkumu pěší zóny může být 
muzeum moderního umění, 
které je tu přímo pod ote-
vřeným nebem. Obsahuje na 
70 skulptur, avantgardních 
soch nebo vodních instalací. 
Kdo má rád poněkud klasič-
těji pojaté umění, může dojít 
až k bronzovému souso-
ší, kde rozluští tajemství 
podezřelého názvu čtvrti. 
Sochu Obrana Paříže zde 
v roce 1883 umístil sochař 
Louis-Ernest Barrias. Dílo 
oslavuje poslední obránce 
města při vpádu pruského 
vojska v roce 1870. Francouzi 
svou metropoli neubránili, 
ale jméno sochy La Défense 
alespoň později převzala 
celá čtvrť. Kdo ví, třeba tu 
po skončení fotbalového 
Eura přibude socha nějakých 
dalších obránců.

Promenáda vede k monumen-
tálnímu Velkému oblouku 
Grande Arche, který zde 
odhalili v roce 1989 při osla-
vách 200 let od Francouz-
ské revoluce. Slovo oblouk 
trošku mate, ve skutečnosti 
má stavba boky i svršek do 
dokonalého pravého úhlu. Je 
to takové obrovské okno, kte-
rým nahlížíte dál do města.

Hned vedle hranatého 
oblouku je další z nejzná-

mějších místních staveb, 
kterou pro jistotu označili 
zkratkou – CNIT. Je to jedna 
z prvních budov posta-
vených v La Défense a za 
písmeny se skrývá označení 
Centrum pro nový průmysl 
a technologie, což vlastně 
vystihuje původní smysl 
celé čtvrti. Dnes – neméně 
příznačně – je v krásné budo-
vě hlavně mnoho obchodů 
a restaurací. Z technického 

BEZ SLOUPU. Budovu CNIT kryje největší nepodpíraný betonový 
oblouk na světě.
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Minirecenze

n U příležitosti 100. 
výročí Československé 
národní rady pořádají 
České centrum v Paří-
ži a investiční fond Pro 
arte výstavu Pour la 
Tchécoslovaquie. K vi-
dění bude tvorba tři-
cítky slavných umělců 
minulého století.

Stanislav Šulc

Díla Františka Kupky, Toyen 
nebo Jiřího Koláře a dalších 
slavných umělců ode dneška 
nabídne v Českém centru 
v Paříži výstava Pour la 
Tchécoslovaquie. Projekt 
je připomínkou 100. výročí 
ustanovení Československé 
národní rady, která vznikla 
v sídle dnešního pařížského 
Českého centra na adrese rue 
Bonaparte č. 18. 

„Čeští i slovenští umělci po 
celé století nalézali ve Fran-
cii svobodný prostor nejen 
k tomu, aby mohli svobodně 
tvořit, ale také k tomu, aby 
se aktivně podíleli na vzniku 
svého státu v roce 1918 či při 
jeho záchraně po neblahých 
mnichovských událostech 
roku 1938, po komunistic-
kém převratu roku 1948 či 
sovětské invazi roku 1968,“ 
uvedl k výstavě šéf Českého 

n Co se zdá být rodin-
ným dramatem, je ve 
skutečnosti výpravou 
do mysli geniálního 
kluka a mezilidských 
vztahů v Česku na 
přelomu osmdesátých 
a devadesátých let.

Zuzana Dorogiová

Vtipně vymyšlený název knihy 
Muž ve střídavé péči zdaleka 

neodpovídá podstatě obsahu. 
Sice zde vystupuje úspěšný 
novinář Cyril, který žije dílem 
se svou manželkou, s níž má 
dvě dcery, a dílem se svou 
přítelkyní Růženkou, s níž má 
syna Eliáše. Jejich partnerství 
je někdy vyhrocené, jindy 
smířlivé, neboť obě ženy Cyri-
la milují a žádná se jej nechce 
vzdát.

Hlavní postavou románu je 
však Eliáš, mimořádně nadaný 
až geniální kluk, jenž se stane 
obětí automobilové nehody. 
Ve zpětných vazbách jsou pak 

dramaticky vylíčené události 
od jeho narození přes pro-
blémy mimořádně zvídavého 
dítěte ve školce až po zajímavé 
a nevšední úryvky z fantasy 
románu, který si chlapec píše. 
Krátkými pasážemi z románu 
je samotné vyprávění protká-
no, jako by souviselo s tím, co 
se v budoucnu stane. 

Autorka, scenáristka a pro-
ducentka České televize Alena 
Müllerová, své zkušenosti 
bravurně uplatňuje v textu. 
Zvlášť mimořádné jsou dialo-
gy. I díky nim román graduje 

Čeští velikáni v Paříži

blu-ray

Husí kůže

(Vydavatel: Bontonfilm)
Snímek Husí kůže nato-
čený podle veleúspěšné 
knižní série je překvapivý 
film. Nikoli příběhem, 
nikoli humorem ani 
herectvím Jacka Blacka 
(který vedle komediálního 
talentu znovu projevuje 
i další herecké kvality). 
Husí kůže je však skuteč-
ným hororem určeným 
dětským divákům, aniž 
slevuje na jedněch či 
druhých žánrových poža-
davcích. Bonusová výbava 
ničím výrazněji nepřekva-
pí, na druhou stranu je 
tu opravdu velká spousta 
nejrůznějších doprovod-
ných materiálů včetně al-
ternativního úvodu, který 
je zajímavým pohledem do 
hollywoodské kuchyně.

Stanislav Šulc

Tipy

Městská knihovna Praha

FOTOgrAF TOMáš BOUčEk

Letošní jedinou autorskou 
výstavu fotografa Tomáše 
Boučka hostí Městská 
knihovna v Praze. k vidění 
budou především portréty 
filmových hvězd.

Alena Müllerová: Muž ve 
střídavé péči

Nakladatelství: Motto, 2016
Hodnocení: 90 %

centra v Paříži. Pro něj to je 
poslední výstava ve funkci. 

Výstava se proto zaměřuje 
především na tvůrce, kteří ve 
francouzské metropoli žili 
a tvořili během společného 
československého státu. 

Zastoupeno je dílo Jana Zrza-
vého, Adolfa Hoffmeistera či 
Bohuslava Reynka. Celkem 
výstava ukáže průřez tvorbou 
třicítky slavných malířů minu-
lého století. Výstava se koná 
ve spolupráci s investičním 

fondem Pro arte, z jehož sbí-
rek vystavené obrazy, kresby 
a grafiky převážně pocházejí. 

Kurátorem výstavy je Pavel 
Chalupa. Výstava potrvá do 
30. září a spolu s ní vychází 
také obsáhlý katalog.

UNiKáTy. Mezi vystavenými díly najdou návštěvníci Českého centra ve francouzské metropoli také 
tento portrét André Bretona od české malířky Toyen.
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Muž ve střídavé péči 
klame tělem

v takovém rozsahu, že knihu 
nelze odložit až do úplného 
přečtení. Na pozadí přelomo-
vých událostí osmdesátých 
a devadesátých let se tak 
vyvíjí zajímavý příběh, jenž 
vypovídá především o mezi-
lidských vztazích a o vztahu 
k dětem v komplikovaném 
předivu mužských a ženských 
potřeb a žádostí.

Müllerová prokazuje psy-
chologickou schopnost vcítit 
se do myšlení jak mužů, tak 
žen a umí předat čtenáři nejen 
zajímavě vystavené vyprávění, 
ale i podnět k zamyšlení. Snad 
až nečekaně dobrá kniha.
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VýstAVA

Krása kabrioletů  
a kupé v průběhu století

Fakulta dopravní pražského 
ČVUT pořádá ode dneška do 
neděle ojedinělou interak-
tivní výstavu České cabrio 
a coupé v průběhu století. 
Expozice v historickém 
atriu fakulty v Konviktu 
nabízí průřez historií české 
automobilové karoserie typu 
cabrio coupé. K vidění jsou 
tři desítky vozů nejrůzněj-
ších značek.

spOrt

Vrh koulí v historickém 
centru Žižkova města

Mistrovství ČR v atletice 
v Táboře dostane dnes na 
Žižkově náměstí zajímavý 
doplněk – mistrovství repub-
liky mužů ve vrhu koulí, atle-
tickou disciplínou reprezen-
tovanou nejlepšími koulaři. 
Součástí akce je i přenos 
zápasu Česko–Chorvatsko 
z evropského fotbalového 
šampionátu. Vystoupí také 
koncertní trio Inflagranti.

GAstrONOmiE

Pivo na Náplavce aneb 
Festival malých pivovarů

Pivní slavnosti s bohatým 
gastronomickým zázemím 
se konají dnes a v sobotu  
na náplavce pražského Raší-
nova nábřeží. Jako každoroč-
ně má festival také vlastní 
pivo, které vyrobil vítěz 
loňského hlasování návštěv-
níků o nejlepší pivo. Součástí 
sobotního programu festiva-
lu se stane také sběratelský 
bleší trh.

histOriE

Šenovská železnice slaví 
130 let od svého vzniku

Městečka Česká Kamenice 
a Kamenický Šenov ožijí 
v sobotu oslavami 130 let 
od vzniku sklářské lokálky, 
která si zahrála i ve filmu. 
Z Prahy přes Ústí nad Labem 
a Děčín přijede do České 
Kamenice rychlík s historic-
kou lokomotivou Zamračená 
s původními rychlíkovými 
vozy první a druhé třídy va-
gonky Bautzen z roku 1978.

KulturA

Noc na Karlštejně  
se odehraje na Hněvíně

Muzikálová podoba ro-
mantického příběhu letní 
noci, během níž si ženský 
živel podmaní srdce mužů 
i nepřístupný Karlštejn, se 
odehraje v neděli v kulisách 
hradu Hněvín. Sedm repríz 
se do 3. července uskuteční 
ve venkovních prostorách 
hradu Hněvín u příležitosti 
oslav 700. výročí narození 
Karla IV. /bo/
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ExpANzE. Londýn-
ské národní muzeum 
moderního umění 
Tate Modern inves-
tovalo v přepočtu 
8,9 miliardy korun 
do rozšíření svých 
výstavních ploch o še-
desát procent. Díky 
tomu může nabízet 
současně osm stovek 
děl od tří set umělců. 
Dnes otevřená nová 
budova dostala 
podobu asymetrické 
pyramidy vysoké 
sedmdesát metrů. 
Navrhli ji slavní švý-
carští architekti Jac-
ques Herzog a Pierre 
de Meuron. Jsou 
také autory hlavního 
objektu muzea, který 
vznikl v roce 2000 
rekonstrukcí bývalé 
elektrárny. 
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